

全国中文核心期刊
中国科技核心期刊
中国农业核心期刊
RCCSE中国核心学术期刊
中国科学引文数据库(CSCD)期刊
CAB International 收录期刊
美国《生物学文摘》收录期刊
美国《化学文摘》(CA)收录期刊

[首页 \(/\)](#) [期刊介绍](#) [编委会](#) [投稿须知](#) [期刊订阅](#) [广告合作](#) [联系我们](#) [返回主站](#)

(/Corp/10.aspx) (/Corp/3600.aspx) (/Corp/5006.aspx) (/Corp/50.aspx) (<http://www.haasep.cn/>)

[«上一篇\(DArticle.aspx?](#)

type=view&id=200705014)

[下一篇\(DArticle.aspx?](#)

type=view&id=200705016)



[PDF下载\(pdffdown.aspx?](#)

Sid=200705015)

+分享

([http://www.jiathis.com/share?](http://www.jiathis.com/share?uid=1541069)

uid=1541069)



微信公众号: 大豆科学

[1] 陈丽霞, 李英慧, 郑服从, 等. 油菜素内酯(BR)对大豆疫霉根腐病抗性的影响[J]. 大豆科学, 2007, 26(05):713-717, 727.
[doi:10.3969/j.issn.1000-9841.2007.05.015]

CHEN Li-xia, LI Ying-hui, ZHENG Fu-cong, et al. EFFECT OF BRASSINOSTEROIDS ON SOYBEAN RESISTANCE TO PHYTOPHTHORA SOJAE[J]. Soybean Science, 2007, 26(05):713-717, 727. [doi:10.3969/j.issn.1000-9841.2007.05.015]

[点击复制](#)

油菜素内酯(BR)对大豆疫霉根腐病抗性的影响

《大豆科学》 [ISSN:1000-9841 /CN:23-1227/S] 卷: 第26卷 期数: 2007年05期 页码: 713-717, 727 栏目: 出版日期: 2007-10-25

Title: EFFECT OF BRASSINOSTEROIDS ON SOYBEAN RESISTANCE TO PHYTOPHTHORA SOJAE

文章编号: 1000-9841(2007)05-0713-05

作者: 陈丽霞¹ (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=陈丽霞): 2 (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=2) (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=2); 李英慧² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=李英慧); 郑服从¹ (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=郑服从); 任朝阳³ (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=任朝阳); 关荣霞² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=关荣霞); 刘章雄² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=刘章雄); 郝再彬³ (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=郝再彬); 常汝镇² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=常汝镇); 邱丽娟² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=邱丽娟)

1. 华南热带农业大学, 儋州 571737;
2. 中国农业科学院作物科学研究所/国家农作物基因资源与遗传改良重大科学工程/农业部作物种质资源与生物技术重点开放实验室, 北京100081;
3. 东北农业大学生命科学院, 哈尔滨 150030

Author(s): CHEN Li-xia¹ (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=CHEN Li-xia): 2 (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=2) (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=2); LI Ying-hui² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=LI Ying-hui); ZHENG Fu-cong¹ (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=ZHENG Fu-cong); REN Zhao-yang³ (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=REN Zhao-yang); GUANRong-xia² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=GUANRong-xia); LIU Zhang-xiong² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=LIU Zhang-xiong); HAO Zai-bin³ (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=HAO Zai-bin); CHANG Ru-zhen² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=CHANG Ru-zhen); QIU Li-juan² (KeySearch.aspx?type=Name&Sel=QIU Li-juan)

1. South China University of Tropical Agriculture, Danzhou 571737;
2. National Key Facility of Gene Resources and Genetic Improvement / Key Lab of Crop Germplasm Resources & Biotechnology, the Ministry of Agriculture, Institute of Crop Science, CAAS, Beijing 100081;
3. Life Science College, Northeast Agricultural University, Harbin 150030.

关键词: 油菜素内酯 (KeySearch.aspx?type=KeyWord&Sel=油菜素内酯); 酶活性 (KeySearch.aspx?type=KeyWord&Sel=酶活性); 大豆 (KeySearch.aspx?type=KeyWord&Sel=大豆); 疫霉根腐病 (KeySearch.aspx?type=KeyWord&Sel=疫霉根腐病)

Keywords: Brassinosteroids (BR) (KeySearch.aspx?type=KeyWord&Sel=Brassinosteroids (BR)); Enzyme activity (KeySearch.aspx?type=KeyWord&Sel=Enzyme activity); Soybean (KeySearch.aspx?type=KeyWord&Sel=Soybean); Phytophtora root rot (KeySearch.aspx?type=KeyWord&Sel=Phytophtora root rot)

分类号: S565.1

DOI: 10.3969/j.issn.1000-9841.2007.05.015 (<http://dx.doi.org/10.3969/j.issn.1000-9841.2007.05.015>)

文献标志码: A

摘要: 以抗、感疫霉根腐病的2个品种和一对矮秆突变体与野生型为材料, 研究BR对抗大豆疫霉根腐病防御反应的过氧化物酶(POD)和苯丙氨酸解氨酶(PAL)活性的影响。目的是明确BR对抗大豆疫霉根腐病的作用效果, 鉴定矮秆突变体的抗性。酶活测定表明, 接种使大豆叶片的POD和PAL活性显著增强, 说明病原物诱导使植株产生系统抗病性: 加BR接种处理(B'P)比加BR不接种处理(B'P')的POD和PAL活性有一定的增强, 表明BR对抗大豆疫霉根腐病有一定的抗性效果; 挑战接种鉴定表明, 东农42属于感病, 而东泽11属于中间类型, 施加BR后对这两个品种的抗性均有增强作用。

Abstract: Peroxidase (POD) and phenylalanine ammonia lyase (PAL) are defensive enzyme for soybean Phytophtora root rot. To elucidate the effect of Brassinosteroids (BR) on soybean resistance to Phytophtora root rot and identify the resistance of a soybean mutant. Two soybean cultivars Williams(sensitive) and Ludou 4(resistant), and a pair of soybean mutant(Dongze 11) with its wild type(Dongnong 42) were adopted as materials. The soybean seedlings were treated with Brassinosteroids (BR) or/and inoculated with Phytophtora sojae and the changes in activities of POD and PAL were investigated. The POD and PAL activity in plants inoculated with Phytophtora sojae were significantly higher than those without inoculation, which showed the Phytophtora sojae induced the systemic resistance of soybean plants. The activity of POD and PAL were also increased when treated with BR, which suggested that BR might have some resistant effect on Phytophtora root rot. The identification results showed Dongnong 42 was susceptible and the mutant was mid-type, their resistance to Phytophtora root rot were enhanced when treated with BR.

参考文献/References:

- [1] Schmitthenner A F. Problems and progress in control of Phytophtora root rot of soybean[J]. Plant Disease, 1985, 69:362-368.

- [2]沈崇尧, 苏颜纯. 中国大豆疫霉根腐病的发现及初步研究[J]. 植物病理学报, 1991, 21(4): 298.
- [3]韩晓增, 何志鸿, 张增敏. 大豆主要病虫害防治技术[J]. 大豆通报, 1998, (6):5-6.
- [4]Maureen C W. Host defence in a developmental context[J]. Molecular Plant Pathology, 2005, 6(3):347-360.
- [5]Clouse S D, Sasse J M. Brassinosteroids: Essential regulators of plant growth and development [J]. Annu Rev Plant Physiol Plant Mol Biol, 1998, 49:427-451.
- [6]Sasse J M. Physiological actions of Brassinosteroids: an update[J]. Journal of Plant Growth Regulation, 2003, 22:276-288.
- [7]Sateesh K, Uday K, Joan E, et al. Brassinosteroid confers tolerance in *Arabidopsis Thaliana* and *Brassica napus* to a range of abiotic stresses[J]. Plant Biology, 2006, 225(2):353-364.
- [8]刘娥娥, 宗会, 郭振飞, 等. 干旱、盐和低温胁迫对水稻幼苗脯氨酸含量的影响[J]. 热带亚热带植物学报, 2000, 8(3):235-238.
- [9]Mzezo A, Teixeira Z, Gunter A. Brassinosteroid phytohormones-structure, bioactivity and applications[J]. Braz J Plant Physiol, 2003, 14(3):143-181.
- [10]Vardhani B V, Ram R S S. Effect of Brassinosteroids on growth, metabolite content and yield of *Arachis hypogaea*[J]. Phytochemistry, 1998, 48(6):927-930.
- [11]Juniko T, Shinsuke F, Shigeo G, et al. Systemic effect of a Brassinosteroid on root nodule formation in soybean as revealed by the application of brassinolide and brassinazole[J]. Soil Science & Plant Nutrition, 2005, 51(3):389-395.
- [12]Anuradha S, Ram S S. Effect of Brassinosteroids on salinity stress induced inhibition of seed germination and seedling growth of rice (*Oryza sativa L.*)[J]. Plant Growth Regulation, 2001, 33:151-153.
- [13]Cao S Q, Xu Q T, Cao Y J, et al. Loss of function mutations in DET2 gene lead to an enhanced resistance to oxidative stress in *Arabidopsis*[J]. Physiologia Plantarum, 2005, 123(1):57-66.
- [14]Karl K, Gregor L. Induced disease resistance and gene expression in cereals[J]. Cellular Microbiology, 2005, 7 (14):1555-1564.
- [15]Aebi H. Catalase in Vitro[J]. Methods Enzymology, 1984, 105:121-126.
- [16]欧阳光察. 莱丙氨酸解氨酶(PAL)活性的测定[M]. 植物生理学实验手册. 上海: 上海科学技术出版社, 1989:136-145.
- [17]Van L C. Induced resistance in plants and role of pathogenesis-related proteins[J]. European Journal of Plant Pathology, 1997, 103: 753-765.
- [18]Krishna P. Brassinosteroid-mediated stress responses[J]. Journal of Plant Growth Regulation, 2003, 22:289-297.
- [19]Joohyun L, Terry M B, Michael L, et al. Proteomic and genetic approaches to identifying defence-related proteins in rice challenged with the fungal pathogen *Rhizoctonia Solani*[J]. Molecular Plant Pathology, 2006, 7(5): 405-416.
- [20]王成菊, 李学峰, 李常平, 等. 油菜素内酯与杀菌剂互作对棉花苗期病害的影响[J]. 中国棉花, 2003, 30(12):5-7.
- [21]Hideo N, Michiko Y, Takako N, et al. Brassinosteroid functions in a broad range of disease resistance in tobacco and rice[J]. The Plant Journal, 2003, 33(5):887-898.
- [22]荆家海, 王韶唐. 渗透胁迫对水稻幼苗膜脂过氧化及体内保护系统的影响[J]. 植物生理学报, 1991, 17: 80-85.
- [23]宾金华. 茄莉酸甲酯诱导烟草幼苗抗病与过氧化物酶活性和木质素含量的关系[J]. 应用与环境生物学报, 1999, 5(2) :160-164.

相似文献/References:

- [1]何士敏,秦家顺,吴刚.硒浸种对大豆种子萌发的生理生化效应[J]. (darticle.aspx?type=view&id=201101035)大豆科学, 2011, 30 (01):158. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2011.01.0158]
HE Shi-Min, QIN Jia-Shun, WU Gang. Physiological and Biochemical effect of Se Soaking on Soybean Seed Germination [J]. Soybean Science, 2011, 30 (05):158. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2011.01.0158]
- [2]张广娜,陈利军,陈振华,等.大豆轮作与连作对黑锈土酶活性和动力学特性的影响[J]. (darticle.aspx?type=view&id=200805014)大豆科学, 2008, 27 (05):795. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2008.05.0795]
ZHANG Guang-na, CHEN Li-jun, CHEN Zhen-hua, et al. Effects of Different Cropping Systems of Soybean on Chernozem Enzyme Activities and Kinetic Parameters[J]. Soybean Science, 2008, 27 (05):795. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2008.05.0795]
- [3]孙欣,刘丽君,薛永国,等.接种疫霉根腐菌对大豆苯丙氨酸解氨酶活性的影响[J]. (darticle.aspx?type=view&id=200804019)大豆科学, 2008, 27 (04):641. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2008.04.0641]
SUN Xin, LIU Li-jun, XUE Yong-guo, et al. Changes of L-phenylalanine amino-nialyase Activity in Soybean inoculated with Phytophthora sojae[J]. Soybean Science, 2008, 27 (05):641. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2008.04.0641]
- [4]何士敏,汪建华,白珍明,等.过氧化氢浸种对大豆种子萌发的生理生化效应[J]. (darticle.aspx?type=view&id=200801036)大豆科学, 2008, 27 (01):176. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2008.01.0176]
HE Shi-min, WANG Jian-hua, BAI Zhen-ming, et al. Effect of H₂O₂Seed Soaking on Physiological and Biochemical Characters of Soybean Germinating[J]. Soybean Science, 2008, 27 (05):176. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2008.01.0176]
- [5]董钻,谢甫娟. 土壤水分胁迫对大豆体内酶活性和膜透性的影响[J]. (darticle.aspx?type=view&id=199504002)大豆科学, 1995, 14 (04):290. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.1995.04.0290]
[J]. Soybean Science, 1995, 14 (05):290. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.1995.04.0290]
- [6]张秋英,刘晓冰,金剑,等.R5期遮荫对大豆植株体内源激素和酶活性的影响[J]. (darticle.aspx?type=view&id=200004013)大豆科学, 2000, 19 (04):362. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2000.04.0362]
[J]. Soybean Science, 2000, 19 (05):362. [doi:10.11861/j.issn.1000-9841.2000.04.0362]

备注/Memo 基金项目: 国家863项目(2006AA100104); 国家自然科学基金重大项目(30490250)

作者简介: 陈丽霞 (1981-), 女, 硕士, 主要从事大豆病害研究。E-mail:chenlixia0614@163.com

通讯作者: 邱丽娟博士, 研究员, 博士生导师。Tel: 010-62135623; E-mail: qiu_lijuan@263.net

更新日期/Last Update: 2014-10-20